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ساز عود از جمله سازهایی است که در طول 
تاریخ فراز و نشیب بســیاری داشته است. 
اما امروزه جوانان علاقمند به این ساز روی 
خوش نشان داده اند و در حال یادگیری این 
ساز هستند. هرچند تلاش ها اندک است. هر 
چند قرن هاست که جا مانده ایم، اما می شود 
ایــن راه برای علاقمندان همــوار کرد؛ اگر 
دستگاه های متولی امر همت گمارند. بر این 
اساس خبرآنلاین با کیوان ساکت آهنگساز 

و نوازنده تار گفتگو کرده است.
کیوان ســاکت با اشــاره به تاریخچه ســاز 
عود، گفت: بر پایه کنکاش های تاریخی که 
غربی ها انجام دادند، این ســاز ریشه کاملا 
ایرانی دارد. وقتی عرب ها، ایران را گرفتند، 
ساز بربت که صدایی بم داشت و مورد علاقه 
آنها واقع شد را همراه خود به کشورهایی که 
فتح می کردند، بردند. از آنجایی که این ساز 

تمام اش از چوب ساخته شده است و پوست 
ندارد؛ نام عود را که به معنای چوب اســت، 
بر آن نهادند. وقتی به اندلس یورش بردند، 
این ساز هم در میان مردم آنجا مقبول واقع 
شد و از آنجا کم کم به باقی اروپا برده شد.

این آهنگســاز با بیان اینکــه در دوره ای از 
تاریخ، به ویژه در دوران باروک، داشتن عود 
را کــه در آن زمان بــه آن لوت می گفتند، 
نشانهفخر می دانستند، افزود: حتی کشیدن 
تصویــری از اشــراف زمانی که ســاز لوت 
کنارشــان بود، نشــانه تشــخص به شمار 

می رفت.
این نوازنــده تار در ادامــه چنین گفت: بر 
پایه تحقیقــات و کاوش های محققان غربی 
ســاز عود پدر خانواده ویولــن و همچنین 
پدر خانواده گیتار به شمار می رود که گواه 

آن، آن چیزی اســت که در موزه های مهم 
موســیقی جهان نمایان اســت و چگونگی 
تکامل این ساز و زاده شدن سازهای دیگر با 
الهام از ساختمان عود را می توان به روشنی 
دید. من بیشــتر آنها را دیــده ام و در جای 

خود می توانم از آن سخن بگویم.
کیوان ســاکت اظهار داشــت: شــما را به 
خواندن کتاب با ارزش تاریخ ۵ هزار ســاله 
عود نوشــته هنرمند گرامی مجید ناظم پور 
ســفارش می کنم که در آن به درســتی و 
روشنی از این مهم سخن رفته است. اما در 
ایران به دلیل بی مهری به موســیقی طی 
قرن ها و فراز و نشــیب آن طی دوران های 
مختلف این ســاز هم به محاق فراموشــی 

سپرده شده است.
وی بــا بیان اینکه عــود دارای صدای بمی 
اســت و به مذاق عرب ها خوشــایند بوده و 
همین موجب شــد به اشاعه و گسترش آن 
بیش از ایــران بپردازند، تا جایی که همگان 
گمان شــان بر این اســت که عود، ســازی 
عربی است، افزود: در حال حاضر عودنوازان 
جوان زیادی در ایران هستند که از این ساز 

استقبال می کنند. 
همچنین کتاب های چنــدی برای آموزش 
ایرانی این ساز نوشته شــده است. به ویژه 
دفتری که یک بانوی عود نواز برای آموزش 
نوشــته که از آن بسیار استقبال شده است. 
خوشبختانه نوازندگان جوان با تلاش فراوان 
کوشش می کنند تا به گونه ای خلأ تاریخی 
این کمبود را جبران کنند. ولی هنوز فاصله 
زیــادی با نوازندگان خوب عرب چون نصیر 
شمه یا منیر بشــیر یا حسین سبسبی و ... 

داریم.
این نوازنــده تار با تأکید بــر این نکته که 
کشــورهای عرب در نوازندگی عود تکامل 
پیدا کرده اند، افزود: حتی هنوز عودسازان ما 
توان رقابت با عودســازان عرب را ندارند که 
امیدوارم با کوشش فراوانی که در حال انجام 

است، این ضعف نیز هموار شود.
ســاکت گفت: اینجا ســهم مــا در زمینه 
مالکیت معنوی ســاز عود پشت پرده قرار 
گرفته. گویا یا تلاش ها در حال انجام نیست 

یا بسیار کم است.
این آهنگســاز تفاوت ساز عود عربی و عود 
ایرانی را بیشــتر در شــکل ظاهری ســاز 
دانســت و اظهار داشــت: عود عربی اکشن 
بالاتری نســبت به عود ایرانی و ترکی دارد 
و روی صفحه آن بر خلاف عود ایرانی شبکه 
نمی گذارند و نیز عود ترکی اکشن پایین تری 
دارد؛ یعنی ســیم ها به دسته نزدیک ترند و 
صدای ویژه ای نسبت به عودهای دیگر دارد. 
همچنین خرک عودهای عربی ثابت نیست 
که در نتیجه پل گذاری زیر صفحه به کلی 
چیز دیگری می شــود. ولی خرک عودهای 
ایرانی ثابت اســت. در واقــع می توان گفت 
که در ایران ســاز عود قالب های متفاوتی با 
ساز عود عربی دارد. در نواختن دستگاه ها و 
گام ها تفاوتی نداریم؛ اما تکنیک ها متفاوت 

است وعرب ها بیشتر بهره برده اند.
وی با اشــاره به ثبت میراث فرهنگی ملل 
در یونســکو افــزود: یونســکو قانونی دارد 
کــه برای حمایــت از فرهنــگ و گنجینه 
معنوی کشورها در نگاه داشت فرهنگ های 
گوناگون و در آموزش آن هزینه می کند. اما 

نمایندگان ما در یونسکو آن گونه که باید و 
شاید دلسوز نیستند و اینگونه حقوق میراث 

معنوی ایران فراموش می شود.
ســاکت با اشــاره به ثبت میراث فرهنگی 
ملل در یونســکو افزود: یونسکو قانونی دارد 
کــه برای حمایــت از فرهنــگ و گنجینه 
معنوی کشورها در نگاه داشت فرهنگ های 
گوناگون، در آموزش آن هزینه می کند. اما 
نمایندگان ما در یونســکو گویا به دنبال آن 

نیستند یا اقدام شان کافی نیست.
کیوان ســاکت با بیان این نکته که امروزه 
برخی از اســاتید ســه تار و تار به آموزش 
عود روی آورده اند، گفت: امروزه استقبال به 
خصوص نوازندگان جوان از این ساز بیشتر 

شده است. اما هنوز کم است.
وی راهکار معرفی ساز عود را استفاده از این 
ســاز در اجراهای گوناگون و کنسرت های 
مختلف بیــان کرد و گفــت: در تمام دنیا 
شبکه های تصویری گوناگونی برای گسترش 
و آشــنایی مردم با هنر انسان ساز موسیقی 
دارند که شــوربختانه ما نداریم . از این رو 
بســیاری از مردم حتی شکل ســاز را هم 

نمی شناسند.
این نوازنده با اشاره به اینکه هنرمندان خود 
به تنهایی نمی توانند به معرفی ســاز خود 
بپردازند، گفت: صدا ســیما به عنوان اشاعه 
دهنده بخش مهم فرهنگ ملی هر کشوری 

می تواند نقشی مهم داشته باشد.
امــا امــروزه مــا می بینیم نهادی اســت 
کــه انتظارات حــوزه موســیقی را نه تنها 
 بــرآورده نمی کند، بلکه در بســیاری موارد 

پایمال هم می کند.  

کیوان ساکت آهنگ ساز و نوازنده برجسته:

صداوسیما در بسیاری موارد انتظارات حوزه موسیقی را پایمال می کند
 »عود« ساز ایرانی است که اعراب از آن خود کردند

اســامی فیلم های راه یافته به جشنواره فیلم 
فجر طی مراسمی توسط مجتبی امینی )دبیر 

چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر( اعلام شد.
ابتدا پوســتر جشــنواره فیلم فجــر در موزه 
سینما توسط جمال شورجه کارگردان سینما 
در حالیکه روی ویلچر نشســته بود، رونمایی 
شد. مجتبی امینی نام ۲۴ فیلم بخش سودای 
سیمرغ جشنواره فیلم فجر اعلام کرد و افزود: 
چهار فیلم از جمله تازه ترین ساخته مسعود 
جعفری جوزانی به نام »بهشت تبهکاران« در 
بخــش رزرو قرار دارد.)به دلیل تمام نشــدن 
پست پرداکشن(. و سه فیلم دیگر این بخش 
عبارتنــد از: اخت الرضا )مجتبی طباطبایی(، 
جان جانان )شادی آفرین الهیاری(، ۴۸ ساعت 

)ابوذر حیدری(.
۲۴ فیلم راه یافته به چهل ویکمین جشــنواره 

فیلم فجر به شرح زیر است:
۱- »آن ها مرا دوست داشتند« به کارگردانی 

محمد رضا رحمانی
۲- »آه سرد« به کارگردانی ناهید عزیزی

۳- »اتاقــک گلــی« بــه کارگردانی محمد 
عسگری

۴- »استاد« به کارگردانی سید عماد حسینی
۵- »بعد از رفتن« به کارگردانی رضا نجاتی

۶- انیمیشن »بچه زرنگ« به کارگردانی هادی 
محمدیان، بهنود نکویی و محمدجواد عطایی

۷- »پرونده باز است« کیومرث پوراحمد
۸- »جنگل پرتقال« آرمان خوانساریان

۹- »چــرا گریــه نمی کنی« بــه کارگردانی 
امیررضا معتمدی

۱۰- »در آغوش درخت« به کارگردانی بابک 
خواجه پاشا

۱۱- »روایت ناتمام ســیما« بــه کارگردانی 
علیرضا صمدی

۱۲- »سرهنگ ثریا« به کارگردانی لیلی عاج
۱۳- »مترو پل« بــه کارگردانی محمد علی 

باشه آهنگر
۱۴- »شــماره ده« بــه کارگردانــی حمید 

زرگرنژاد
۱۵- »عطرآلود« بــه کارگردانی هادی مقدم 

دوست
۱۶- »غریب« به کارگردانی محمدحســین 

لطیفی
کارگردانــی  بــه  چرمــی«  »کــت   -۱۷ 

حسین میرزا محمدی
۱۸- »کاپیتان« به کارگردانی محمد حمزه ای

۱۹- »گل های باوارده« به کارگردانی مهرداد 
خوشبخت

۲۰- »بابل« به کارگردانی تورج اصلانی
۲۱- »هــای پــاور« بــه کارگردانــی هادی 

محمدپور
۲۲- »هفت بهار نارنج« به کارگردانی فرشاد 

گل سفیدی
۲۳- »هوک« به کارگردانی حسین ریگی

۲۴ - »یادگار جنوب« بــه کارگردانی پدرام 
دوماری و حسین پور امیری

اســامی ۴ فیلم بخش رزرو نیز به شــرح زیر 
است:

۱- »بهشــت تبهــکاران« بــه کارگردانی و 
تهیه کنندگی مسعود جعفری جوزانی

۲- »اخت الرضا« به کارگردانی ســید مجتبی 
طباطبایی

۳- »جان جانان« به کارگردانی شادی آفرین 
اللهیاری

۴- »چهل و هشت ساعت« به کارگردانی ابوذر 
حیدری

فیلم های چهل ویکمین جشنواره فیلم فجر 
معرفی شدند

کوچه ای که بی سر و صدا به نام خسرو شکیبایی شد

کوچه »ماه« در حد فاصل میان خیابان فلسطین جنوبی و برادران مظفر )صبا( 
حالا تابلویی به نام خسرو شکیبایی دارد.

به گزارش ایســنا، نامگذاری بعضــی از خیابان ها و کوچه هــای تهران به نام 
چهره های فرهنگی، هنری و علمی از دوره پیشین شورای شهر تهران در دستور 
کار بود. البته گاهی گله ها و انتقادهایی هم از بابت انتخاب بعضی از کوچه ها و 
خیابان ها وجود داشت. با این همه، روند کلی این نامگذاری ها برای هموطنانی 

که دغدغه فرهنگ و هنر دارند، خوشحال کننده بوده و هست.
حالا هم در ادامه این نامگذاری ها، کوچه »ماه« )بین فلسطین جنوبی و برادران 

مظفر( به نام خسرو شکیبایی نامگذاری شده است.
از آنجاکه ســاختمان شماره دو خانه تئاتر در این کوچه قرار دارد، در نگاه اول 
به نظر می رسد دلیل انتخاب این کوچه، این موضوع باشد. با این حال نه خانه 

تئاتر و نه خانواده خسرو شکیبایی از این نامگذاری خبری نداشتند.
ایسنا برای دریافت جزییات بیشــتری در این زمینه با ایرج راد، رییس هیات 
مدیره خانه تئاتر و پوریا شکیبایی، پسر خسرو شکیبایی تماس گرفت ولی هر 

دو از این نامگذاری اظهار بی اطلاعی کردند.
البته توضیح این نکته ضروری اســت که شورای شــهر تهران تابستان سال 
گذشــته نامگذاری کوچه »ماه« به نام خسرو شــکیبایی را تصویب کرده بود 
ولی این موضوع به تازگی اجرایی شده است. هرچند کسی زمان دقیق اجرایی 

شدن آن را نمی داند.
خسرو شــکیبایی ســال ها پیش از حضور در آثار تصویری با بازی در تئاتر و 
صداپیشــگی و دوبله فعالیت خود را آغاز کرد. او دانش آموخته رشته تئاتر از 
دانشکده هنرهای زیباست که فعالیت هنری خود را با بازی در نمایش هایی که 

توسط استادانش کارگردانی می شد، آغاز کرد.
 خســرو شــکیبایی که ســال ها با حمید هامون در فیلم »هامون« داریوش 
مهرجویی باورش کردیم جمعه، ۲۸ تیرماه ســال ۸۷، در ســن ۶۴سالگی بر 
اثر ســکته قلبی از دنیا رفت و پیکرش در مراســم تشییع باشکوهی در قطعه 

هنرمندان بهشت زهرا)س( به خاک سپرده شد.
شکیبایی که برای »هامون« سیمرغ بلورین بهترین بازیگر مرد را در هشتمین 
دوره جشــنواره فجر گرفت، سال ها بعد به خاطره فیلم »کیمیا«ی احمدرضا 
درویش، دوباره این سیمرغ را به خانه برد. او سومین سیمرغ خود را هم را برای 
بازی در نقش عادل مشــرقی فیلم »سالاد فصل« فریدون جیرانی گرفت و از 
آخرین افتخارات شکیبایی هم دریافت دیپلم افتخار برای فیلم »اتوبوس شب« 

کیومرث پوراحمد بود.
او با بازی در نقش کوتاهی در فیلم »خط قرمز« )مســعود کیمیایی، ۱۳۶۱( 
اولین حضورش را در سینما رقم زد و در ادامه در فیلم هایی همچون »پری«، 
»رابطه«، »سایه به سایه«، »درد مشترک« و »خواهران غریب« مقابل دوربین 
رفت و با فیلم سازان شاخصی چون داریوش مهرجویی، ناصر تقوایی و مسعود 

کیمیایی همکاری داشت.
عمو خســرو می گفت: »مردم بدون من، همیشه مردم اند؛ من اما بدون مردم، 
مُرده ام.ما ماحصل نیروی ذهنی و خاطرات عزیز مردم هستیم. هنر بدون مردم 

مثل درخت بدون ریشه است بازیگر بدون تماشاگر یعنی هیچ.«
شــکیبایی متولد ســال ۱۳۲۳ در تهران، فارغ التحصیل بازیگری از دانشکده 

هنرهای زیبای دانشگاه تهران بود.
خودش می گفت: »خســرو شــکیبایی، زاده خاک پاک تهرون، بزرگ شــده 
بازارچه قنات آباد، مخلص تمام عاشــقای ایرون و همین حالای ایرون. متولد 

هفتم فروردین ۱۳۲۳٫
و الآن هم آدمی هستم ساده و معمولی. از کرم خدا و لطف مردم یک تیمچه 
هنری داریم پیشــکش همین مردم. نمی دانم شــاید این یک بیوگرافی باشد 

بیوگرافی که نه؛ شرح حالی از ما باشد برای شما به یادگار…«

از سریال »سلمان فارسی« چه خبر؟
تاریخی  سریال  فیلمبرداری 
»ســلمان فارســی« و ادامه 
صحنه هــای مربوط به فصل 
بیزانس این سریال این روزها 
در شــهرک غزالی در تهران 

ادامه دارد.
روند  ادامه  ایسنا،  به گزارش 
تصویربرداری سریال »سلمان 

فارسی« بعد از بازگشت عوامل از ارمنستان، در تهران و در شهرک غزالی ادامه 
دارد.

تصویربرداری این سریال در مناطقی از جمله، ارمنستان، قشم، شاهرود، آبسرد 
و ... انجام شده است.

ضبط بخش های مربوط به تاریخ ایران در زمان ساســانیان که به تولد سلمان 
فارسی برمی گردد، قرار بود امسال آغاز شود اما عوامل همچنان مشغول دوره 
تاریخی بیزانس این ســریال هســتند. بر اســاس آنچه که اعلام شده است، 

بخش های مربوط به تاریخ ایران قرار است سال آینده ضبط شود.
علیرضا شــجاع نوری، فرهاد اصلانــی، علی دهکردی و بازیگرانی از کشــور 
ارمنســتان و یونان در بخش های مربوط به بیزانس این روزها جلوی دوربین 

داود میرباقری هستند.
به گزارش ایسنا، سریال »سلمان فارسی« در ژانر درام تاریخی در حال ساخت 
اســت که تصویربرداری آن از ۱۱ دی ماه ۱۳۹۸ آغاز شده  است. این مجموعه 
قرار اســت در ۶۰ قسمت ساخته شود. این ســریال داستان سلمان فارسی، 
صحابه ایرانی پیامبر اسلام را به تصویر می کشد. علیرضا شجاع نوری، داریوش 
فرهنگ، محمدرضا هدایتی، فرهاد اصلانی، مجید مظفری، احترام برومند، تورج 
نصر، محمد فیلی، جعفر دهقان، شکرخدا گودرزی و ... از بازیگران این سریال 

فاخر هستند.

»جان ویلیامز«  رکورد نامزدی اسکار را شکست
»جــان ویلیامز« آهنگســاز 
۹۹ســاله آمریکایی، با نامزد 
شــدن در جوایز ســینمایی 
اسکار ۲۰۲۳ رکورد بیشترین 
نامزدی اســکار را به عنوان 

آهنگساز شکست.
بــه گزارش ایســنا و به نقل 
از ورایتی،  »جــان ویلیامز« ،  

آهنگساز ۹۰ساله آمریکایی شب گذشته برای پنجاه و سومین بار در فهرست 
نامزدهای جوایز اسکار قرار گرفت.

باتوجه به اینکه »ویلیامز«  برای موسیقی متن فیلم »فبلمن ها« به عنوان نامزد 
دریافت جایزه اسکار اعلام شده است، همچنان رکورد بیشترین نامزدی اسکار 
برای یک آهنگساز و بیشــترین نامزدی اسکار برای یک فرد در قید حیات را 
به خود اختصاص داده است. »ویلیامز«  با ساخت موسیقی »فبلمن ها«  در ۲۹ 

فیلم سینمایی با »استیون اسپیلبرگ«  همکاری کرده است.
این آهنگساز تاکنون موفق به کسب ۵ جایزه اسکار شده که سه مورد از آن ها 
برای آهنگسازی آثار »اسپیلبرگ« )آرواره ها، ای. تی. و فهرست شیندلر( بوده 

است.
نامزدی »ســان لوکس«  برای موسیقی فیلم »همه چیز همه جا به یکباره«  نیز 
از این نظر قابل توجه اســت که معمولا فیلم هایی با بیش از یک آهنگساز، در 
فهرست نامزدهای بهترین موســیقی جوایز اسکار انتخاب نمی شوند. امسال، 
»جاســتین هرویتز« برنده دو جایزه اســکار برای »لالالند« این بار با نامزدی 

برای فیلم »بابل« به کارگردانی »دیمن شزل« به رقابت های اسکار بازگشت.

نگاه

اخبار کوتاه

ســریال »ســقوط« در حالــی بــه عنوان 
پلتفرم  نمایشــی  مجموعه  پرمخاطب ترین 
پخش کننــده اش معرفی شــده اســت که 
وضعیت پخش ادامه  قسمت های این سریال 
بر اساس آنچه در آخرین اطلاعیه ساترا آمده، 
هنوز در هاله ای از ابهام قرار دارد. با این همه 
وزیر ارشاد با تاکید بر اینکه »سقوط« ادامه 
دارد، تاکید کرده اســت، »اینکه یک اثر بنا 
بر عملکرد یک بازیگر متوقف شود، از سوی 

وزارتخانه ممنوع شده است.«
به گزارش ایســنا، براساس خبری که امروز 
ـ چهارشــنبه ـ پنجم بهمن ماه به رسانه ها 
اعلام شــده است، »ســقوط« به کارگردانی 
سجاد پهلوان زاده و تهیه کنندگی محمدرضا 
منصــوری پربازدیدتریــن ســریال پلتفرم 
پخش کننده در ســه ماه گذشته شده و این 
در حالی اســت که ادامه رونــد پخش این 
مجموعه به دلیل آنچه از سوی ساترا نداشتن 
مجوز خوانده شــده، با ابهاماتی مواجه است؛ 

وضعیتــی که در بدو امر این پرســش را به 
همراه دارد کــه در میان این ناهماهنگی ها، 
تکلیف بیننده ای که مخاطبِ هر کدام از این 
پروژه ها می شود و ریسک هر لحظه احتمال 
تعطیلــی پروژه ها را با وجود پرداخت مبلغی 

قابل توجه به جان می خرد، چیست؟
براساس آنچه سازمان تنظیم مقررات صوت 
و تصویر فراگیر اعلام کرده است، نگاه ساترا 
به پروژه های دیگری همچون »پدرخوانده« 
و »بی گنــاه« کــه این روزهــا در پلتفرم ها 
عرضه می شــوند، کم و بیش بــا وضعیتی 
مشابه »ســقوط« روبه روست و در حقیقت 
این نهــاد تنظیم گر اعطای مجوزها را گردن 
نمی گیرد. ساترا پیشتر درباره مجموعه های 
»پدرخوانده« و »بی گنــاه« عنوان کرده بود 
که در حال هماهنگی با مرجع قضایی برای 
توقف ساخت تا رعایت ملاحظات تعیین شده 

است.
اما درباره  سریال »سقوط« هم علیرغم بحث 

در شورای صدور مجوز ساترا با حضور اعضای 
حقیقــی و حقوقی، به دلیــل حضور حمید 
فرخ نژاد هنوز مجوز صادر نشده است؛ هرچند 
عوامل این سریال در نامه ای اعتراضی به این 
بازیگر پس از اظهارات هنجارشــکنانه ای که 
داشت، او را به بی معرفتی متهم و به نوعی از 

او اعلام برائت کردند.
با این همه شــاید اظهارات اخیر وزیر ارشاد 
درباره »ســقوط« را بتوان پایانی بر ابهامات 
پخش این مجموعه دانست؛ هرچند از سوی 
مسوولان ســاترا تاکنون اظهار نظر رسمی 

جدیدی در این زمینه اعلام نشده است.
محمدمهدی اسماعیلی بر اساس آنچه روابط 
عمومی رادیو گفت وگو به ایسنا اعلام کرده، 
در اظهارنظری در گفت وگو با این شــبکه بر 

پخش ادامه این سریال تاکید کرده است.
او درباره آخرین وضعیت ســریال »سقوط« 
گفته است: اگر اشکال محتوایی در کار باشد، 
می بایســت از سوی دوســتان حل شود؛ اما 

اینکه یک اثر بنا بر عملکرد یک بازیگر متوقف 
شود از سوی وزارتخانه ممنوع شده است.

مینی سریال »سقوط« شامگاه پنج شنبه )۱۵ 
دی مــاه( پخش خود را در شــبکه نمایش 

خانگی آغاز کرد. »سقوط« عاشقانه ای کُردی 
با بــازی حمید فرخ نژاد، الناز ملک، ســجاد 
بابایی و عباس جمشــیدی فر اســت که هر 
هفته از شبکه نمایش خانگی پخش می شود.

تاکید وزیر ارشاد بر ممنوعیت توقف سریال ها به دلیل عملکرد بازیگران

عزت الله ضرغامی وزیر میراث فرهنگی و گردشگری گفت: 
من چند وقت پیش در نمایشــگاه دســتاوردهای بانوان 
شــرکت کردم و توئیتی زدم که متاسفانه چند نفر خیلی 
تندروی کردند و رفتار ناشایســتی داشــتند و تعدادی از 
خانم ها در این مراسم به صورت آئینی و همخوانی محتوای 
بسیار خوبی را در وصف پیامبر و امام علی )ع( اجرا کردند 
و هیچ مشکل شــرعی هم نداشت. دیگر نمی شود، آنقدر 
ســختگیری کرد و من به آن آقایی که اشکال می گیرد و 
رفتارها و برخوردهای تند می کند می گویم که اگر تحریک 
می شود، نگاه نکند. به گزارش ایسنا، وزیر میراث فرهنگی 
و گردشــگری تاکید کرد که باید فضا را باز کنیم، مردم 
را درک کنیــم و به مردم ســخت گیری نکنیم. عزت الله 
ضرغامی در حاشــیه جلســه هیئت دولت با بیان اینکه 
در راستای توســعه گردشگری در کشور و افزایش نشاط 
اجتماعــی در جامعه باید فضا را باز کنیم ، مردم را درک 
کنیم و ســخت گیری به مردم نکنیــم گفت : همه این 

اقدامات را باید در چارچوب شــرع و دستورات الهی انجام 
دهیم و این موضوع می تواند گردشگری داخلی در کشور 
ما نیز افزایش دهد. ضرغامــی در ادامه گفت وگوی خود 
با خبرنگاران دربــاره طرح اخیر وزارت میراث فرهنگی و 
گردشــگری برای لغو روادید یکطرفه با برخی از کشورها 
به منظور توسعه گردشگری در کشور اظهار کرد: در قالب 
این طرح ما کشورهای دنیا را به پنج گروه تقسیم کردیم 
و معتقدیم که باید یک اقــدام جمعی برای لغو روادید با 
تعدادی از کشورها انجام شود. وی با بیان اینکه هر کدام 
از این کشــورها که در این طرح در نظر گرفته شــده اند 
ویژگی هایی دارند و دارای مزیت های نســبی برای جذب 
گردشگر برای ما هستند خاطرنشان کرد: حدود ۵۰ کشور 
را در این ارتباط در نظر گرفته ایم که باید با آنها لغو روادید 

کنیم. حتی لغو روادید یکطرفه.
ضرغامی ادامــه داد: برخی فکر می کنند که لغو یکطرفه 
روادید ممکن اســت مشــکلاتی را به لحاظ پروتکل های 
دیپلماتیک و یا در سطح سیاسی به وجود آورد؛ ولی من به 
عنوان مسئول گردشگری در کشور لغو روادید را به صورت 
یکطرفه مشــکل نمی دانم. چرا که بسیاری از کشورهایی 
که در حوزه گردشگری کارنامه خوبی دارند؛ اقدام به لغو 
یکطرفه روادید کرده اند. مثلا امارات با بیش از ۱۳۰ کشور 

به صورت یکطرفه لغو روادید کرده و این موضوع در مورد 
ترکیه نیز مصداق پیدا می کند و این کشــور با حدود ۸۰ 
کشور لغو روادید یکطرفه کرده است. وی ادامه داد: ما یک 
ســری سختگیری هایی داریم و با توجه به مسائل خاصی 
که در کشور هست؛ اغتشاشات ماه های اخیر و اضافه شدن 
مشکلات مربوط به اینترنت و یا مسائل جاسوسی مسائل 
جذب گردشگر را دچار اشــکالاتی می کند. ما در همین 
چارچوب این پیشــنهاد را دادیم. در ارتباط با هر کدام از 
این کشورها توجیحات و توضیحات لازم را ارائه کردیم تا 

لغو روادید یکطرفه به صورت جمعی انجام شود.
وی اضافه کرد: البته همانطور که گفتم تاکید داریم که این 
لغو روادید به صورت جمعی باشــد، نه یک کشور خاص. 
مثلا چندی پیش ما در مورد روسیه یک پیشنهاد خاصی 
را در این ارتباط آوردیم که در دولت به شــدت رد شد و 
همه نظر منفــی دادند و فقط من و آقای امیر عبدالهیان 
که این طــرح را آورده بودیم موافق بودیم. وی ادامه داد: 
همانطور که اشاره کردم این کشورها در پنج گروه تقسیم 
شده اند که هر کدام ویژگی هایی را دارند. من در مورد این 
طرح جلسه گذاشتم و ویژگی ها و خصوصیات تک تک این 
کشــورها را بررسی و اعلام کردم و ان شاءالله اگر نامه این 

موضوع آماده شود آن را در دولت مطرح می کنم.

ضرغامی گفت: برای گردشگری باید اقدام کرد؛ با تکیه بر 
قوانین عادی گردشگری ما رونق نمی گیرد.

وی ادامه داد: ما بعضا می بینیم که برخی از شــهروندان 
برای دیدن یک کنسرت به یک کشور همسایه می روند که 
تعداد آنها زیاد است و اگر در داخل کشور با ضوابطی که 
داریم کنسرت خوبی برگزار شود، خیلی از آنها نمی روند 
به کشــور همســایه تا در آنجا پول خرج کنند. ضرغامی 
در پاسخ به پرســش خبرنگاران مبنی بر اینکه این افراد 
برای دیدن کنسرت افراد خاص به خارج از کشور می روند، 
افرادی که ممکن است در داخل نتوانند کنسرتی را برگزار 
کنند، تصریح کرد: اتفاقــا معتقدم که توانمندی های ما 
در حوزه موسیقی و کنسرت های هنری خیلی زیاد است. 
البته یک نفر ممکن اســت که بخواهد خواننده خاصی را 
ببیند، ولی همه اینطور نیســتند. باید یک فضای شاد و 
بازی ایجاد شود که خانواده ها بیایند و از این فضا استفاده 

کنند.
این مقام مسئول در گردشگری و میراث فرهنگی با بیان 
اینکه سال گذشته آقای سالار عقیلی چند کنسرت برگزار 
کردند مثلا در ارگ بم ۲۰ هزار نفر همراه با خانواده آمدند 
و از این فضا اســتفاده کردند، گفت: متاسفانه بعضا تنگ 

نظری وجود دارد. 

ضرغامی: 

باید فضا را باز کنیم


